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برگشت خوردن قرارداد های جدید نفتی
 برای اصلاحات بیشتر

خراسان
این روزنامه حامی دولت درباره قراردادهای نفتی نوشته است: جلسه 
غیرعلنی روز گذشته مجلس به موضوع جنجالی این روز های کشور 
یعنی قرارداد های جدید نفتی اختصاص داشت. در این جلسه وزیر نفت، 
هیئت تطبیق مصوبات و برخی منتقدان به بیان توضیحاتی پرداختند. 
برخی نمایندگان توضیحات زنگنه را قانع کننده توصیف کردند اما برخی 
دیگر ضمن تاکید بر رفع نشدن ایرادات قرارداد ها نحوه برگزاری جلسه 
دیروز مجلس را نیز زیر سوال بردند. رئیس هیئت تطبیق نیز اعلام کرد 
که در این جلسه مقرر شد وزارت نفت اصلاحیه جدیدی ارائه کند و 

بعد از آن این هیئت نظر نهایی را اعلام کند.
به گزارش خبرنگار پارلمانی خراســان به دنبال تشــکیل جلسه 
غیرعلنــی با حضور بیژن زنگنه وزیــر نفت درخصوص الگوی جدید 
قرارداد های نفتی لاریجانی در تشریح این جلسه گفت: وزیر نفت در این 
جلسه الگوی جدید قرارداد های نفتی را تشریح کرد و محسن اسماعیلی 
رئیس هیئت تطبیق نیز در زمینه ابعاد فنی، اقتصادی، انتقال تکنولوژی 
و رعایت مصالح کشــور توضیحاتی ارائه کرد که می تواند در آینده به 

کار گرفته شود.
در حالی که مطالبات مقام معظم رهبری در خصوص قرارداد های 
نفتی یکی از مهمترین محور های جلسه دیروز بود نمایندگان نظرات 
مختلفی در خصوص اعمال این مطالبات در اصلاحیه دولت داشتند. 
در پایان جلســه مجلس همایون هاشــمی نماینده میاندوآب با 
حضوردر جمع خبرنگاران اظهارداشــت: طبق اعلام زنگنه 15 مورد 
نواقصی که دفتر رهبرمعظم انقلاب در موضوع قرارداد ها اعلام کرده 
بودند، رفع شده اســت و جای نگرانی وجود ندارد. یحیی کمالی پور 
نماینده مردم جیرفت نیز با بیان این که وزیر نفت به انتقادات نمایندگان 
نسبت به الگوی جدید قرارداد های نفتی پاسخ هایی را مطرح کردگفت: 
درنهایت مجلس به این جمع بندی رسید در صورتی که منویات رهبر 
معظم انقلاب درباره ایرادات الگوی شیوه نامه قرارداد های جدید نفتی 

رعایت نشود، با این قرارداد ها موافقت نمی کند.
در همین حال هدایت ا... خادمی نیز با بیان این که ایرادات اساسی 
قرارداد های جدید نفتی همچنان باقی مانده است گفت: ایراداتی که 
نمایندگان به آن ها اشــاره داشتند خطراتی بود که برای منافع ملی 
وجود دارد و اســتقلال سیاســی و اقتصادی ما را زیر سوال می برد و 

خام فروشی را تداوم می دهد و ضد اقتصاد مقاومتی است.
در این رابطه، محســن اسماعیلی، رئیس هیئت تطبیق مصوبات 
دولت با قوانین، در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با اشاره به بررسی 
الگوی قرارداد های جدید نفتی در هیئت تطبیق مصوبات دولت گفت: 
مقرر شده دولت اصلاحیه جدیدی بر الگوی قرارداد های جدید نفتی 
اعمال کند، بنابراین هیئت تطبیق نظر نهایی و قطعی خود را پس از 

اصلاحیه دولت در این خصوص اعلام می کند.
بی خبری بازنشستگان 

از ادعای دولت درباره پرداخت معوقات
همشهری

همشهری نوشته است:  پس از ماه ها انتظار، پرداخت افزایش حقوق 
فروردین بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی در واپسین روز هفته 
گذشته آغاز و دیروز به پایان رسید اما برخی بازنشستگان از پرداخت 
نشــدن افزایش حقوق اردیبهشت خود خبر می دهند، البته سازمان 

تأمین اجتماعی اصرار دارد که افزایش حقوق ها پرداخت شده است.
پیش تر و پس از چندبار جابه جایي وعده ها، مســئولان ســازمان 
تأمین اجتماعي قول دادند که مابه التفاوت افزایش حقوق فروردین و 
اردیبهشت بازنشستگان و مستمري بگیران سازمان تأمین اجتماعي 

تا 30مرداد به حساب شان واریز شود.
درحالي که سازمان تأمین اجتماعي مي گوید افزایش حقوق ماه هاي 
فروردین و اردیبهشت95 همه بازنشستگان تأمین اجتماعي پرداخت 
شده ولي برخي بازنشستگان در تماس با همشهري اعلام کردند تا عصر 

روز یکشنبه هنوز افزایش حقوق خود را دریافت نکرده اند.
حقوق بازنشستگان و مستمري بگیران سازمان تأمین اجتماعي 
امسال 14درصد افزایش یافت که از خرداد ماه اعمال شد. افزایش حقوق 
ماه هاي فروردین و اردیبهشــت با وجود وعده هاي مسئولان سازمان 
تأمین اجتماعي مبني بر اینکه بودجه مربوطه تأمین و زیرساخت ها 
نیز آماده شده و فقط منتظر تصویب میزان افزایش حقوق در هیأت 
دولت هســتیم تا افزایش حقوق ها اعمال و پرداخت شود،  تاکنون به 

درازا کشیده است.
ســازمان تأمین اجتماعــي 2میلیون و 900 هزار بازنشســته و 
مستمري بگیر اصلي دارد که با احتساب خانواده آنان بالغ بر 5 میلیون 
و 800هزار نفر مي شــوند که بیش از 60 درصد از این تعداد حداقل 
حقوق)حدود 900 هزار تومان( را دریافت مي کنند. مدیرعامل سازمان 
تأمین اجتماعي خرداد امسال اعلام کرد که حتي کساني که پایین تر 
از 900هزار تومان مستمري دریافت مي کنند و فاقد حق عائله مندي 

هستند نیز میزان مستمري آنها به 900هزار تومان مي رسد.
ورود مستر کارت به ایران سوء تعبیر بود

تعادل
این روزنامه حامی دولت اعتراف کرده اســت که: هفته گذشــته 
خبري مبني بر ارائه مستر کارت به ایرانیان حاشیه هاي بسیاري را به 
همراه داشت و یکي از مهم ترین این حاشیه ها این بود که آیا واقعا این 
مستر کارت است که مي خواهد به ایرانیان کارت بدهد، چراکه طبق 
تحریم هاي موجود مســترکارت نمي تواند تا زمان پایان یافتن کامل 
تحریم ها به ایرانیان مســترکارت با خدمات ویژه بدهد. این در حالي 
است که بلافاصله بعد از انتشار این خبر سایت رسمي مستر کارت این 
خبر را تکذیب کرد و اعلام کرد تا زمان رفع کامل تحریم ها مسترکارت 
نمي تواند به ایران بیاید. حال با گذشت بیش از یك هفته از این خبر 
وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعــات درمورد ابهاماتي که در خصوص 
فعالیت مستر کارت در ایران پیش آمده بو د توضیحاتي را ارئه کرد.

محمــود واعظي گفت: درخصوص فعالیت مســترکارت در ایران 
خلط مبحث صورت گرفته است چراکه ما اعلام کردیم با توجه به باز 
شدن فضاي تحریم ها همکاري هاي بین المللي در عرصه هاي مختلف 
ارتباطي آغاز شده و بر این اساس با یکي از شرکت هایي که کارت هاي 
اعتباري بین المللي توزیع مي کنند توسط شرکت پست قرارداد منعقد 
کرده ایم. وي ادامه داد: در آن زمان نیز نامي از مســترکارت نبرده ایم 
اما برخي رسانه ها این سرویس را به خدمات مسترکارت تعبیر کردند. 
در حالي که این شرکت واسط که خدمات کارت اعتباري بین المللي 
را ارائه مي کند با نام ویژن کارت در ایران فعال اســت بر این اســاس 
مي توان هم به مســتر کارت حق داد که در این زمینه اعلام موضع 
کرده هم خدماتي که از سوي شرکت پست اعلام شده درست است.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

1111000سکه تمام طرح جدید
1110000سکه تمام طرح قدیم

558000نیم سکه
288000ربع سکه

181000گرمی
112935هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3542دلار
4060یورو
4628پوند

968درهم امارات
1220لیر ترکیه

رئیس جدید مرکز آمار ایران از آغاز سرشماری 2 مرحله ای 
نفوس و مسکن کشــور از مهر ماه امسال خبر داد و گفت: این 
سرشماری به 2 روش اینترنتی و مراجعه حضوری انجام خواهد شد.

امیدعلی پارســا در گفت وگو بــا خبرگزاری فــارس، گفت: اجرای 
سرشماری نفوس و مسکن از مهر ماه سال جاری به 2 روش اینترنتی و 

مراجعه حضوری انجام خواهد شد.
وی افزود: در ابتدا سرشــماری نفوس و مســکن از تاریخ 3 مهر ماه 
امســال به مدت 20 روز به روش اینترنتی در سراسر کشور انجام خواهد 
شد، سپس آن دسته از اشخاصی که موفق به تکمیل فرم های آماری در 
مرحله اول نشــده اند، با روش مراجعه حضوری و تبلیغ از طریق رسانه ها 

به مدت یك ماه سرشماری خواهند شد.

چندی پیش مدیرعامل بورس کالا خبر از مذاکراتی با خودروسازها 
داد و گفت اگر در آن مذاکرات به نتیجه برســند، خودروهایی همچون 
پراید می توانند از طریق اوراق سلف موازی، تامین مالی شده و در بورس 
کالا عرضه شوند، اما به گفته او، اکنون این تامین مالی به علت موضوعات 

قیمتی، منتفی شده است.
حامد سلطانی نژاد در گفت وگو با ایسنا، درباره تامین مالی پراید از طریق اوراق 
سلف موازی اظهار کرد: ما اعلام آمادگی کردیم که این تامین مالی صورت پذیرد، 
اما اوراق سلف امکان دارد در بازار هر قیمتی داشته باشد و با توجه به اوصاف بازار 

و نرخ بهره رایج در آن، می تواند پایین تر یا بالاتر از قیمت فعلی باشد.
وی افزود: وقتی بحث قیمتی مطرح شــد دوســتان خودرویی دیدند که در 
قیمت گذاری با محدودیت های قانونی مواجه هســتند و به همین علت مقداری 

عقب نشینی نسبت به عرضه این اوراق در بورس صورت گرفت.
مدیرعامل بورس کالا ادامه داد: علت این که ما گفته بودیم باید حتما خودرو 
در بورس کالا مبادله شــود، برنامه عرضه و تولید خودرو بوده که به پشتوانه آن 
عرضه، اوراق سلف موازی را منتشر کنیم چرا که سلف اوراقی است که به پشتوانه 

تولید آینده منتشر می شود.
ســلطانی  نژاد تصریح کرد: قیمت گذاری خودرو موضوع مهمی بود که موانع 

حقوقی برای عرضه اوراق سلف موازی خودرو در بورس ایجاد کرد.
وی با بیان اینکه احتمال داشــت با عرضه پراید از طریق بورس، قیمت آن 
افزایش یابد، گفت: در حال حاضر خودروسازها با قیمت مصوبی محصولات خود 

را می فروشند، ولی این حرکت در واقع نوعی حرکت به سمت اقتصاد آزاد بود.
مدیرعامل بورس کالا تصریح کرد: از طرفی شــورای رقابت و نهادهای دیگر 
می گویند که شــما باید با این قیمت مصوب یا رقابتی خودرو را بفروشــید. ما با 
بحث رقابتی بودن اش مشکلی نداریم، ولی اگر قرار باشد خودرو با قیمت مصوب 

فروخته شود که دیگر نیازی به ساز و کار بورس نیست.
ســلطانی نژاد با بیان اینکه عرضه خودرو فعلا در بورس منتفی شــده، گفت: 
اگر خودروسازها به این نتیجه برسند که خودرو قابلیت عرضه در بورس دارد و از 
لحاظ نهادهای نظارتی مشکلی برایشان ایجاد نمی شود ما آمادگی داریم تا ساز وکار 

مبتنی بر عرضه و تقاضا را برایشان پیاده کنیم.

وزیر صنعت به اظهارات تند رئیس مناطق آزاد واکنش نشان داد.
محمدرضا نعمت زاده دیروز در نشست خبری  که با هدف ارائه گزارش عملکرد 
این وزارتخانه در ســه سال گذشته برگزار شــد، در پاسخ به سؤال فارس درباره 
اظهارات تند ترکان نسبت به وی و اینکه شما در شرایط کنونی اقتصادی با افزایش 
تعداد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی موافق هستید، اظهار داشت: از این برادر خوبم 
گله و شــکایتی ندارم چرا که ممکن اســت شما خبرنگاران او را سؤال پیچ کرده 

باشید و ایشان در نتیجه سؤالات شما عصبانی شده باشد!
گفتنی است ظاهراً مسئولین این دولت برای توجیه اظهارات و عملکرد خود 

دیواری کوتاه تر از خبرنگاران پیدا نمی کنند.
وی با بیان اینکه قطعاً ایشــان سوءنظری نداشته اند، ادامه داد: آنچه بارها و 
بارهــا در جمع و به صورت خصوصی عرض کرده ام این اســت امضای بنده پای 

ایجاد اولین منطقه ویژه اقتصادی یعنی سیرجان است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه از حامیان مناطق آزاد است، تصریح 

کرد: اما راجع به اینکه این مناطق چگونه باشــد بحث دارم و مخالف هســتم با 
اینکه در این مناطق فروشگاه بزنیم و از آنجا کالا به سرزمین اصلی وارد کنیم.

نعمت زاده بیان داشــت: اگر قرار اســت کالایی را به کشور وارد کنیم از غیر 
مناطق آزاد این کار انجام شود.

وی با اشاره به منطقه ویژه اقتصادی بندرامام)ره(، گفت: در این منطقه فقط 
تولید و صادرات انجام می شــود همچنین در منطقه ویژه اقتصادی عسلویه فقط 
صنایع پتروشــیمی و پالایشــگاه گاز برای صادرات تأسیس شده است و در آنجا 

فروشگاهی برای عرضه کالا وجود ندارد.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت با تأکیــد بر اینکه باید از مناطق آزاد حمایت 
کرد تا تولید در آنجا رونق بگیرد، گفت: ممکن اســت یك ســرمایه گذار خارجی 
قصد سرمایه گذاری در این مناطق را داشته باشد بنابراین ما باید شرایط و بستر 

را برای آنها فراهم کنیم.
نعمت زاده اظهار داشت: قطعاً نظر جناب آقای ترکان به عنوان مسئول دبیرخانه 

مناطق آزاد نیز همین است.
وی افزود: من به عنوان عضو شورای عالی مناطق آزاد معتقدم که باید مدیران 

تولید محور و صادرات نگر در این مناطق فعالیت کنند.
نعمت زاده همچنین در حاشیه آیین گشایش بیست وپنجمین نمایشگاه فرش 
دســتباف ایران اظهار داشت: علی رغم اینکه کشورهای مختلف سعی کرده اند تا 
با تقلید از فرش ایرانی فرش هایی مشــابه فرش ایرانی تولید کنند، اما همچنان 
فرش های ایرانی برای اهل فن کاملًا شناخته شده است و این فرش ها با چند برابر 

قیمت در جهان نسبت به سایر فرش های مشابه عرضه می شود.
وی همچنین به بازار داخلی فرش دستباف اشاره کرد و گفت: برای رونق بازار 
این کالا در داخل براساس توافقنامه ای که با صندوق مهر به امضا رسیده خریداران 
فرش دســتباف می توانند از این صندوق به میزان 10 میلیون تومان تســهیلات 
با کارمزد 4 درصد و بازپرداخت 3 ســاله دریافت کنند که از امروز پرداخت این 

تسهیلات در نمایشگاه آغاز می شود.

دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
موضوع  بــه  اشــاره  با  تهران 
فیش های نجومی گفت: دولتی که 
مدعی است به قانون عمل می کند 
به کجای ماده 74 قانون مدیریت و 
خدمات کشوری و تبصره اش عمل 

کرده است.
تســنیم،  خبرگزاری  گزارش  به 
الیاس نادران با اشــاره به رســوایی 
فیش های حقوقی نجومی گفت: اتفاقی 
در این وسعت و عمق وجود شکاف در 
دریافتی طبقات پایین و پردرآمدهای 
دولتی که دست در جیب مردم دارند 
عوارضی دارد و با توجه به این عوارض 
این گونه پدیده های اجتماعی  با  باید 

و اقتصادی به طــور فوری برخورد و 
مسئله را حل و فصل کرد.

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران، 
عامل پیدایــش فیش های نجومی را 
طمع این افراد دانست و اظهار داشت: 
در ماده 74 قانون مدیریت و خدمات 
کشــوری به صراحت آمده است هر 
مرجعــی اگر بخواهد بــرای خودش 
پرداختی مستمری را در نظر بگیرد چه 
هیئت وزیران باشد و چه خارج از آن، 
حتما باید مصوبه شورای عالی حقوق 
و دســتمزد را بگیرد و رئیس جمهور 

تایید کند.
 سؤال اینجاست که آیا این مراحل 
طی شده است؟ حتما طی نشده، یعنی 

رئیس جمهور می پذیرد که یك مدیر 
برای خودش ماهیانه 57 میلیون تومان 
حقوق تعیین کرده و بعد هم بگوید 67 

درصد سالیانه افزایش دهید. 

این یك عارضه اجتماعی است که 
باید با آن مقابله شــود.نادران متذکر 
شــد: طبق این قانون، هر کســی در 
حوزه دولتی و بخش عمومی این کار 

را می خواهد بکند، باید مجوز بگیرد.
وی نقش رســانه ها را در رابطه 
با فیش های حقوقــی، مثبت خواند 
و گفت: در کشــورهای غربی مطرح 
می کننــد که رســانه ها رکن چهارم 
دموکراسی در مقابل سه منشا قدرت 
هستند. یعنی سه قوه مقننه، مجریه و 
قضائیه. از این ظرفیت باید به درستی 

استفاده کنیم. 
حتما رسانه ها به عنوان یك نهاد 
نظارتی در این مســئله نقش بسیار 

تعیین کننده و مثبتی را داشته اند.
نادران با طرح این پرســش که 
آیا افزایش پرداختی های سالیانه که 
لازمه اش مصوبه شورای عالی حقوق 

و دستمزد بوده، در کجا تصویب شده 
است؟ بیان داشت: دولتی که مدعی 
است به قانون عمل می کند به کجای 
ماده 74 قانــون مدیریت و خدمات 
کشوری و تبصره اش عمل کرده است.

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 
به نقش دســتگاه های نظارتی اشاره 
داشت و گفت: سازمان بازرسی مکلف 
اســت بر همه جریانــات اقتصادی، 
اجتماعــی، مالی رســیدگی کند و 
استثناء هم ندارد. این سازمان مکلف 
بود به مردم گزارش کند که منشا این 
مسئله کجاست و با آن برخورد شود. 
دیوان محاســبات هم به وظیفه اش 

عمل نکرده است.

عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با انتقاد از رفتار دولت درباره 
نحوه محاســبه آمــار صادرات 
غیرنفتــی، گفت: دولت صادرات 
میعانات گازی و پتروشیمی را جزو 
صادرات غیرنفتی محاسبه می کند.

ضــا  مر غلا م  ســلا لا حجت ا
مصباحی مقدم در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی روزنامه کیهان با بیان اینکه 
دولت حمایت از تولید ملی را در درجه 
دوم اهمیــت قرار داده اســت، اظهار 
داشــت: آنچه که در طی ســه ســال 
گذشته برای دولت اولویت داشته، روابط 
خارجی و موضوع برجام بوده است، به 
همین خاطر مسئله صادرات و واردات 
هم تحت تأثیر این موضع دولت است.

وی افزود: دولت در صدد این است 

که مقداری بیشتر به صادرات بپردازد، 
از این جهت نشانه هایی وجود دارد که 

صادرات در حال افزایش است.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام با اشاره به اینکه دولت صادرات 
میعانات گازی و پتروشــیمی را جزو 
صادرات غیرنفتی محاســبه می کند 
و طبعــا به همین دلیل وزن صادرات 
غیرنفتــی افزایــش پیــدا می کند، 
خاطرنشان کرد: این کار مناقشه دارد 
و بســیاری از اقتصاددانان به آن ایراد 

می گیرند.
این اقتصاددان اظهار داشت: طی 
این سه ســال که از عمر دولت آقای 
روحانی گذشته، حمایت جدی از تولید 
داخلی مشاهده نمی کنیم، مگر اینکه 
رویکرد دولت در یك ســال باقیمانده 

تغییر کند. نماینده پیشــین مجلس 
شورای اســلامی با اشــاره به اینکه 
حدود 8 هزار واحد صنعتی متوســط 
و کوچك با زیــر 50 درصد ظرفیت 
در حال فعالیت هستند، بیان داشت: 
دولت اخیــرا با تأمین نقدینگی مورد 
نیاز این تولیدکنندگان، درصدد ایجاد 
رونق در آنهاست؛ معتقدم کار خوبی 

است اما بسیار دیر.
حجت الاسلام مصباحی مقدم در 
تبیین دلیــل برخورداری تنها اندکی 
از واحدهــای تولیدی از حمایت نظام 
بانکی، تأکید کــرد: بخش اعظمی از 
منابع و نقدینگی بانك ها در دســت 
تعدادی از شرکت ها و بنگاه های بزرگ 
بلوکه شده و به سیستم بانکی برگشت 
نمی کند، مکرر هــم تمدید مهلت و 

قرارداد و تجدید تأمین مالی می شود، 
به همین دلیل بانك ها قدرت وام دهی 

به واحدهای تولیدی ندارند.
وی افزود: دلیل دیگر این اســت 
که بانك های ما به صورت گسترده ای 
بنــگاه  داری کــرده و نقدینگی را به 

بنگاه های خود تزریق می کنند.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام با اشاره به اینکه تاکنون این طور 
نبــوده که برجام بتواند موجب جذب 
سرمایه خارجی به شرکت های داخلی 
شود، افزود: به همین دلیل بنگاه های 
تولیدی ما نتوانستند از برجام منتفع 
شوند، تعامل و همکاری شرکت های 
خارجی با شرکت های داخلی هم تنها 

در حد گفت وگو بوده است.
با  مقدم  مصباحی  حجت الاسلام 

بیان اینکه یك شــکاف ثروت و فقر 
در جامعه به وحود آمده است، بخشی 
از این شــکاف را مربــوط به عملکرد 
بانك ها در پرداخت سود بدون ریسك 
به صاحبان سپرده های کلان دانست و 
گفت: این مسئله موجب به وجود آمدن 
درآمد سرشار برای سپرده گذاران شده 
و با توجه به افزایش این سپرده گذاران، 
طبیعی اســت کــه واردات کالاهای 
لوکس برای قشر خاصی که استفاده 
از کالاهای خارجی را برای خود مایه 
عزت و احترام می دانند، بیشتر می شود.
نماینده پیشــین مجلس شورای 
اســلامی بالا بــردن تعرفــه واردات 
کالاهــای لوکس خارجی را به عنوان 
راهکاری به دولت برای مقابله با مصرف 

این کالاها مطرح کرد.

با  مقدم  مصباحی  حجت الاسلام 
بیان اینکه معتقد نیستم که در بورس 
شاخص سازی صورت می گیرد، افزود: 
یك بازار بورس داریم و یك ســازمان 
بورس؛ ســازمان بورس، سازمان ناظر 
اســت و نظارت می کند تا آمار سازی 
نشود، شــرکت های بورســی از نظر 
ابعــاد کار و فعالیت از اهمیت بالایی 
بهترین  به همین دلیل،  برخوردارند؛ 
شرکت ها در بورس هستند و اینها را 
نمی شود مقیاس رشد اقتصاد و خروج 

از رکود تلقی کرد.
وی عملکرد شرکت های بورسی، 
اقبال مردم به خرید سهام، کاهش نرخ 
سود بانکی و انتقال مقداری از منابع از 
بانك به بورس را از علت های اساسی 

رشد شاخص بورس ارزیابی کرد.

واکنش نعمت زاده به اظهارات ترکان

مصباحی مقدم در گفت وگو با کیهان:

دولت صادرات میعانات گازی و پتروشیمی را جزو صادرات غیر نفتی محاسبه می کند

رئیس مرکز آمار خبر داد
آغاز سرشماری 2 مرحله ای نفوس

 و مسکن از مهر ماه امسال

مدیرعامل بورس کالا:
عرضه پراید در بورس منتفی شد

گمرک جمهوری اسلامی ایران از شناسایی کالای قاچاق از غیرقاچاق 
در فاصله زمانی کمتر از یک دقیقه به عنوان یکی از قابلیت های سامانه 

جامع گمرک خبر داد.
به گزارش روابط عمومی گمرک جمهوری اسلامی ایران، این امکان به کمك 
ســامانه های الکترونیکی گمرک فراهم شــده و با توجه به اینکه در سامانه کلیه 
اطلاعات پته های عبوری بر اساس اطلاعات تایید شده ذخیره می شود، بر اساس 
قابلیت های جدید برای شناسایی کالای قاچاق از غیرقاچاق و جهت استعلام سریع 

و دقیق اسناد گمرکی، سیستم پیام کوتاه قرار داده شد.

بدین صورت که نیروی انتظامی بر اســاس دسترسی های مشخص می تواند 
با استفاده از سامانه پیام کوتاه اقدام به ارسال شماره پته یا شماره خودرو نماید.

بر این اساس به صورت آنی پاسخ استعلام مربوطه داده می شود و در صورت 
صحت، اصالت اطلاعات مربوطه به تفکیك نوع خودرو، نوع کالا و مشخصات کالا 
نمایش داده شده و در صورت عدم صحت پیغام هشدار به نیروی انتظامی ارسال 
می شود. این قابلیت علاوه بر تلفن همراه با استفاده از شبکه های هوشمند و استفاده 
از رایانه نیز وجود دارد و جهت هر استعلام می توان با در اختیار داشتن اطلاعاتی 

مانند شماره پته یا شماره کوتاژ یا شماره خودرو جست وجو نمود.

بنابر این گزارش: این سامانه در خصوص محموله های ترانزیتی نیز قابلیت های 
مشابهی دارد. زمانی که خودروی دارای محموله ترانزیتی از مبدا حرکت می نماید، 
چند روز بر اساس فاصله بین گمرکات فرصت دارد تا محموله خود را به گمرک 
مقصد تحویل نموده یا از مرز خروج نماید، در صورتی که نیروی انتظامی به یك 
محموله ترانزیتی مشــکوک شــود موضوع را از طریق پیامك استعلام و سامانه 
جامع گمرکی در صورت صحت محموله ترانزیتی اطلاعات کامل محموله یا گذر 
از مهلــت قانونی را در اختیار نیــروی انتظامی قرار می دهد و در غیر این صورت 

پیام صادر می شود.

گمرک ایران اعلام کرد

شناسایی کالای قاچاق از غیرقاچاق در کمتر از یک دقیقه
تسلیت

خانواده محترم دکتر هماتاش
درگذشــت شــادروان دکتر محمد جواد 
هماتاش ما را هم داغدار کرده اســت صبر 
و شکیبایی بازماندگان فامیل را از خداوند 

مسئلت داریم.
خانواده منوچهری

خبرگزاری حامی دولت نوشــت: علی رغم آنکه مهم ترین و 
اصلی ترین شعار دولت یازدهم در روزهای انتخابات، ایجاد شغل 
برای جوانان بیکار خصوصاً تحصیلکرده ها بود با گذشت سه سال 
این وعده آنچنان که باید جامه عمل نپوشید و کلید مشکل گشایی 

که به آن امید می رفت دری برای اشتغال کارجویان باز نکرد.
به گزارش ایسنا، دولت یازدهم در مرداد سال 1392 سکان اداره کشور 
را به دست گرفت و از همان روزهای نخست و بر مبنای اصلی ترین شعار 
انتخاباتی خود که حل معضل بیکاری بود، برنامه ایجاد اشتغال، بازگرداندن 
رونق به اقتصاد کشور و بهبود فضای کسب و کار را در دستور کار قرار داد.
حالا سه سال از آغاز به کار دولت تدبیر و امید می گذرد و در این مدت 
بسته خروج از رکود، ساماندهی بازار کار، کاهش نرخ سود بانکها، کاهش 
نرخ تورم و... در دستور کار دولت قرار گرفته تا رونق به بازار کار برگردد، 
کارخانه ها نفسی بکشند و تولید جان تازه بگیرد تا برای جوانان مردم کاری 
دست و پا شود بلکه بساط بیکاری از کوچه پس کوچه های شهرهای ایران 
جمع شود اما انگار قرار نیست یخ بازار کار در این تابستان داغ هم آب شود.
علی رغم آنکه برخی کارشناسان عملکرد دولت را در زمینه مهار تورم، 
کنتــرل نقدینگی، کاهش رکود، کاهش نرخ بیکاری و تورم موفقیت آمیز 
می دانند برخی دیگر معتقدند که اثرات کاهش نرخ تورم و بیکاری آنچنان 
که باید در زندگی خانوارها لمس نمی شود و هزینه های سنگین زندگی و 
کاهش قدرت خرید مردم این امر را به خوبی نمایان می کند. وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی که با مسئله اشتغال و دغدغه بیکاری دست به گریبان 
است در این مدت تلاش کرد تا با آسیب شناسی وضعیت موجود، شرایط 
بازار کار را به سمت و سوی اشتغال مولد و پایدار سوق دهد و اینگونه بود 
که بسته های مختلفی را برای ایجاد تحرک در بازار کار آماده کرد و توان 
خود را در جهت اجرای طرح تکاپو، طرح حرکت، ساماندهی فارغ التحصیلان، 
توســعه مراکز کارآفرینی و حمایت از کسب و کارهای کوچك و متوسط، 

برای به ثمر رساندن اهداف و برنامه های اشتغال دولت به کار گرفت.
این اقدام وزارت کار در شرایطی است که سه میلیون و 500 هزار نفر 
بیکار برابر آمارهای رســمی و بیش از 4/5 میلیون دانشجوی آماده ورود 
به بازار کار در کشــور وجود دارد و اگر برای ساماندهی آنها چاره  اساسی 
اندیشیده نشود تا سال 1400 با لشگر عظیم بیکاران و انبوه فارغ التحصیلان 
جویای کار مواجه خواهیم شــد که تبعات منفی زیانباری برای جامعه و 
اقتصاد خواهد داشــت. نقدی که کارشناسان بازار کار به وضعیت بیکاری 
وارد می کنند این است که ظرفیتهای عظیم جوانان و دانش آموختگان در 
جامعه چندان مورداستفاده قرار نگرفته و دولت نتوانسته فرصت جذب آنها 

در بازار کار را فراهم کند.

یک اقتصاددان با اشــاره به 
بودجه جاری طی  برابر شدن   3
دولت یازدهم نســبت به دولت 
قبل، گفــت: این یعنی اینکه در 
1100 روز اخیر 3 برابر دولت قبل 

ریخت و پاش شده است.
اقتصاددان  ابوالقاسم حکیمی پور، 
و فارغ التحصیل دکترای توســعه از 
دانشگاه کالیفرنیا در گفت وگو با نسیم 
بودجه ریزی  متأسفانه  داشت:  اظهار 
ما هنوز ســنتی است و بودجه ریزی 
نداریم، سازمان مدیریت و  عملیاتی 
برنامه ریزی کشور عنوان می کند که 

بودجه عمرانی را باید کاهش داد!
وی ادامــه داد: در واقــع یکی از 
بزرگترین اشکالات دولت فعلی این 
اســت که هر گاه کسری بودجه پیدا 
می کند بلافاصلــه بودجه عمرانی را 

کاهش می دهد!
این استاد دانشــگاه تأکید کرد: 
کاهــش در بودجــه عمرانی موجب 
می شود تا عملًا رکود عمیق تر شده 
و شــدت یابد، زیرا کارهای عمرانی 
مختل شده و عملًا بیکاری گسترش 
می یابد. البته عمیق تر شــدن رکود 
میانسال خواهد بود و ممکن است 2 
الی 3 سال بعد اثرات خود را بگذارد.

حکیمی پور با بیان این موضوع که 
بودجه جاری شامل حقوق و دستمزد 
است گفت: دولت به این نوع بودجه 
دســت نمی زند زیرا می داند ممکن 
اســت نارضایتی و ســر و صدا را به 
همراه داشته باشد بنابراین از آن جهت 
که انتخابات نیز نزدیك است ترجیح 
می دهد تا به این بودجه دست نزند.

ایــن اقتصاددان اظهار داشــت: 

متأســفانه باید گفت که این کاهش 
بودجه عمرانی کاملًا سیاســی است 
تا این که عملیاتی باشــد، دولت در 
این ســه سال و اندی به هیچ عنوان 
ساختاری کار نکرده است و الان نیز به 
این فکر است که در انتخابات چگونه 

رأی بیاورد.
وی با تأکید بــر این مطلب که 
اشتباه بزرگ دولت این است که حتی 
بودجه را نیز سیاســی می کند تا این 
که اقتصادی و علمی باشد، خاطرنشان 
کرد: زمانی که دولت حاضر نیست تا 
به بودجه جاری دست بزند به منزله 
این اســت که بدنه دولــت در حال 
ضخیم تر شدن است، در این مدت نیز 
بودجه جاری نسبت به دولت قبل سه 

برابر شده است.
حکیمی پــور ادامــه داد: 3 برابر 

شــدن بودجه جاری نیز به این معنا 
است که ریخت و پاش دولت افزایش 
یافته است و این یعنی اینکه در 1100 
روز اخیر 3 برابــر قبل ریخت وپاش 

شده است.
وی اظهــار داشــت: در تمامی 
کشــورها تلاش بر این اســت تا به 
گونــه ای عمل کننــد بودجه جاری 
محدود شــده و تقاضــا برای بودجه 
جاری افزایش پیدا نکند و در عوض 
آن را به بودجــه عمرانی اختصاص 
دهنــد، برعکــس آن چــه که الان 

شاهدش هستیم.
ایــن اقتصاددان گفــت: آن قدر 
نابسامان  وضعیت بودجه عمرانی ما 
اســت که حتی طرح مســکن مهر 
را هم متوقف کردیــم، در حالی که 
همه کشورهای جهان مسکن را یکی 

از بخش های اشــتغالزای آن جامعه 
می دانند.

وی اضافه کرد: متأســفانه دولت 
فعلی دائم می گوید که پول نداریم، به 
نظر بنده اشکال اساسی در این است 
که برنامه ریزی مدیریتی ما دچار یك 
چالش است و آن هم سیاسی است. 
در واقع دولت ما تولید را نیز سیاسی 

کرده است.
این استاد دانشــگاه تأکید کرد: 
بسیاری از کالاها واردکشور می شود در 
حالی که هیچ گونه نیازی به واردات 
آن ها نیســت بنابراین تولید داخل را 

نیز به این ترتیب ضعیف می کنیم.
حکیمی پور بیان داشت: متأسفانه 
اولویت بندی درســتی در تصمیمات 
اقتصــادی وجود ندارد، به طور مثال 
کشور یونان در حال حاضر در اتحادیه 

اروپا یك کشور ورشکسته محسوب 
می شــود و جالب این اســت که ما 
درست در این شــرایط نفت به این 

کشور ورشکسته می دهیم.
وی افزود: یك ایراد دیگر دولت 
فعلی این اســت که از ابتدا که بر سر 
کار آمد دائماً از دولت قبل انتقاد کرد 
آن هم بااغراق، بنابراین دولت حتی 
در ادبیات گفتاری اش هم مشکل دارد.

حکیمی پور در پایان با بیان این 
مطلب که موضوع فیش های حقوقی 
موجب شــده تا مردم اعتماد خود را 
از دســت بدهند، گفت: آرزو می کنم 
که کشور ما مانند هندوستان نشود 
که قشــری از مهاراجه ها فوق العاده 
ثروتمند باشند و قشری دیگر حاضرند 
از شــدت فقر کوپن کالاهای اساسی 

خود را نیز بفروشند.

یک اقتصاددان:

در 1100 روز اخیر 3 برابر دولت قبل ریخت و پاش شده است

خبرگزاری حامی دولت:
 اصلی ترین شعار دولت یازدهم 
پس از 3 سال محقق نشده است

نادران:

طمع افراد و عدم پایبندی به قانون معضل حقوق های نجومی را ایجاد کرد

آشــکار  مخالفت  علی رغم 
دولت، مجلــس و صاحبنظران با 
از  پتروشیمی  محصولات  خروج 
بورس، فشارها بر نهادهای قانونی 
رقابت  نظارتی همچون شورای  و 
برای احیای این رانت بزرگ ادامه 

دارد.
اواخر سال 86 عرضه محصولات 
پتروشیمی از دســت وزارت صنعت 
خارج و به بورس کالا ســپرده شــد. 
اتفاقــی که با اســتقبال فعــالان و 
کارشناســان این حوزه قــرار گرفت. 
چرا که با عرضــه این محصولات در 
بازار بورس شــفافیت به این بازار باز 
می گشــت و دست دلالان از این بازار 

کوتاه می شد.
اما از همــان ابتدا یــك جریان 
خاص در دولت به مخالفت شــدید با 
این تصمیم پرداخــت. محوریت این 
مخالفــت ها نیــز در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت قرار داشت و مشخصا 
وزیر صنعت در این زمینه میدان داری 
می کرد. درحقیقت وزیر صنعت تنها 
عضو دولت است که در برابر همه این 
مخالفت ها ایستاده و همچنان بر احیای 

رانت پتروشیمی ها اصرار می ورزد.
با این همه عــلاوه بر اینکه اکثر 
بدنه کارشناســی و پژوهشی کشور با 
تلاش برای خــروج مجدد عرضه این 
محصولات از بــورس مخالف بودند، 
دولت و مجلس هم در این رابطه موضع 
گرفتند. همچنین شورای رقابت، ستاد 
تنظیم بازار، دولت، نمایندگان مجلس 
و کارشناســان در 3 ســال گذشته با 
خروج محصولات پتروشیمی از بورس 

کالا مخالفت کرده اند.
سخنگوی دولت اواخر سال گذشته 
همزمان با رسانه ای شدن تلاش برخی 
افــراد برای خروج پتروشــیمی ها از 
بورس به صراحــت اعلام کرد: بحث 
خروج محصولات پتروشیمی از بورس 

کالا در دولت مطرح نیست.
پــس از ایــن گفتــه نوبخــت، 
محمد شــریعتمداری معاون اجرایی 
رئیس جمهوری با ارســال نامه ای به 
ســازمان حمایت مصــرف کنندگان 
تولیدکننــدگان عرضه محصولات  و 
پتروشیمی خارج از بورس کالا را تخلف 
از قانــون اعلام کــرد و در ادامه دفتر 
مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های 

مجلــس نیز طی گزارشــی مفصل و 
کارشناسی بر لزوم عرضه پتروشیمی ها 

در بورس کالا تاکید کرد.
همه این موارد در کنار نظر مخالف 
نمایندگان مجلس و کارشناسان برای 
انتقال معاملات پتروشیمی به بازاری 
بدون نظارت، باعث شد تا همه گمان 
کنند پرونده این موضوع به طور کامل 
بســته شــده اما این پرونده قدیمی 
همچنان در شــورای رقابت قرار دارد 
و علیرغم مخالفت های این شــورا در 
3 سال گذشــته با خروج محصولات 
پتروشــیمی از این بازار، فشارها برای 

انجام این درخواست ادامه دارد.
بازار 8/5 میلیارد دلاری

اما علت این همه اصرار بر خروج 
محصولات پتروشــیمی از بازاری که 
خریــد و فــروش هــا در آن به طور 
شفاف انجام می گیرد چیست؟ جواب 
این ســوال در حجم منافعی اســت 
که در این بــازار وجود دارد. به گفته 
کارشناســان بورس کالا، کل گردش 
محصولات پتروشیمی در بورس کالا 
در سال قبل 2/8 میلیون تن به ارزش 

8/5 هزار میلیارد تومان بوده است.

طبیعی اســت این رقــم بزرگ 
گردش مالی باعث شــده دست هایی 
که منافع کلانی در این صنعت دارند 
برای بازگشت رانت های میلیاردی در 

این بازار به تکاپو بیفتند.
البتــه حامیان خــروج از بورس 
دلایلــی برای خواســته خــود ارایه 
می کننــد از جمله اینکــه با عرضه 
پایین  بــورس صنایع  محصولات در 
دســتی قادر نخواهند بود مواد مورد 

نیازشان را تأمین کنند.
این در حالی اســت که به اعتقاد 
کارشناسان، با پایان عرضه محصولات 
پتروشیمی در بورس کالا و واگذاری 
مجــدد آن به وزارت صنعت، دســت 
دلالان این صنعت برای قبضه بازار باز 
می شود. تعیین قیمت دلخواه از طریق 
کنترل میزان و زمان عرضه محصولات 
در بازار، حداقل کاری است که حامیان 
خروج محصولات پتروشــیمی از بازار 

می توانند انجام دهند.
تلاش برای کاهش 

شفافیت بازار!
در همین رابطه رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس درباره تلاش برخي 

افراد براي خروج محصولات پتروشیمي 
از بورس کالا گفته اســت: چارچوب 
معامــلات در بــورس کالاي ایــران 
مشــخص اســت و این بازار کالایي 
منســجم، بر پایه شفافیت بنا شده و 
اینکه عــده اي با بهانه هاي مختلف به 
دنبال خروج بخشــي از محصولات از 
بورس کالا هستند به هیچ عنوان قابل 

قبول نیست.
پورابراهیمي گفت: سؤال اینجاست 
چرا بر خروج محصولات پتروشــیمي 
از بــورس کالا تاکید وجود دارد؟ اگر 
مبنا این است که در بورس کالا شیوه 
تخصیص ها خوب نیســت و در ثبت 
عرضه و تقاضا اشکال وجود دارد، این 
سازوکار از سوي نهادهاي بالادستي و 
بر اساس بخشنامه هایي به بورس کالا 
ابلاغ شــده است و بر این اساس،  اگر 
اشکالي در این زمینه وجود دارد باید 

برطرف شود.
وي افزود: همچنین بورس کالا با 
ارتباط و تعامل نزدیك با فعالان صنایع 
توانسته است خواسته ها و نیازهاي آنها 
را بر پایه وظایــف خود برآورده کند؛ 
براي نمونه امــروز در کنار معاملات 

نقــدي، معاملات »ســلف« و حتي 
قراردادهاي بلندمدت نیز در بورس کالا 
انجام مي  شود به این ترتیب مشخص 
مي شود افرادي که همچنان به دنبال 
از بورس  خروج معاملات پتروشیمي 
کالا هســتند، خواسته هایي دارند که 
فقط در بازار غیرشفاف خارج از بورس 

برآورده مي شود.
همانطور که سخنان کارشناسان، 
فعــالان بــازار و نهادهــای قانونی و 
نظارتی نشــان می دهــد همگی بر 
ماندن محصولات پتروشیمی در بازار 
بورس اتفاق نظر دارند چرا که علیرغم 
همه ایرادات احتمالی حداقل به دلیل 
شــفافیت و امکان رقابــت می تواند 
روش بهینه باشــد. با این حال به جز 
برخی افــراد محدود که گویا منافعی 
در عدم شــفافیت بازار دارند، همگان 
به ضرورت ماندن ســازوکار بورســی 
بــرای این محصولات تأکید دارند که 
این مطالبــه عمومی وظیفه نهادهای 
قانونی و نظارتی همچون شورای رقابت 
را برای مقاومت در برابر خواســته ها 
و فشارهای دســت های پنهان بازار 

پتروشیمی سنگین تر می کند.

تلاش برای خروج محصولات پتروشیمی از بورس

فشار برای دستیابی به رانت 8/5 هزار میلیارد تومانی ادامه دارد


